物流管理专业课程简介
1.管理学原理

管理学原理
管理学是人类近代史上发展最为迅猛，对社会经济发展影响最为重大和深远的学科。本课程着重阐述了管理学中的系统，人本，责任与效益原理，并以这一崭新的思路来引导学生学习和研究。重点是管理思想的发展，管理伦理，管理决策，计划与计划工作，组织设计，组织力量的整合，激励，控制与控制过程和创新。难点是管理决策与管理的三个创新。在现代经济生活以及与人相处的各种社会环境中，掌握并运用本门课程知识具有重要意义。教学中有大量案例和教学实践活动，以崭新思路启迪学生学习。

Principle of Management Science

Management is the most rapidly developed course in the modern history of mankind. It has the most important and far-reaching influence on the social and economic development. This course focuses on the system, humanistic, responsibility and benefit principle of management, and guides students to learn and research with this new idea. The key points are the development of management ideas, management ethics, management decisions, planning and planning work, organizational design, organizational power integration, motivation, control, control process and innovation. The difficulties are management decision and the three innovations of management. In the modern economic life and the social environment，in which we getting along with other people, it is important to master and use the knowledge of this course. There are a lot of cases and teaching practice in teaching this course to inspire students to learn in a new way.
2.物流学概论

物流学概论
本课程的课堂教学内容主要分为三大部分：第一篇物流总论主要介绍物流概念的起源、发展、性质、作用及其存在形式。从中可以了解一些有关物流的基本知识，并对物流概念培养起一个整体印象；第二篇以我国国家标准对物流的定义为依据进行展开，分别介绍了物流的各个基本功能要素。该部分内容多而且杂，是本课程学习的重点和难点，学习该篇必须以第一篇的知识为基础，对每个基本功能要素的认识和理解都不能脱离物流这一主题，否则就会“只见树木，不见深林”，学到的只是孤立的运输、储存或包装知识，而不是整体的物流概念；第三篇是物流概念的运用与延伸，其目的是为了强化读者对物流概念的理解，帮助他们拓展物流研究的视野，激发他们深入学习物流知识的兴趣。该篇既可以看作是本书的一个运用性总结，又可以看作是深入学习物流知识、特别是物流管理知识的新起点。

Introduction to Logistics
The teaching content of this course is divided into three parts: the first part, general introduce to logistics, is an introduction to the origin, development, nature, function and form of the logistics. We can get some basic knowledge of logistics from it, and form an overall impression to the logistics concept. The second part introduces the various elements of the basic functions of logistics based on the national standards to the definition of logistics. The content of this part is huge and complex. This part is the key point and difficulty of the course. The learning of this part must be based on the knowledge of the first part. Understandings to each basic functional elements cannot be separated from the logistics, otherwise, what you have learned are the isolated transport, storage or packaging knowledge, rather than the overall concept of logistics. The third part is the application and extension of the logistics concept, which aims to strengthen the reader's understanding of the logistics concept, to help them to expand their vision in logistics research, and to stimulate their interest in learning logistics knowledge. This part can be seen as an application summary to the book, but it also can be seen as a new starting point to the in-depth study of logistics knowledge, especially knowledge of logistics management.
3.现代物流技术

现代物流技术
    现代物流技术是机械、电子、自动化、信息技术和系统技术的综合运用。本课程简单介绍了工程识图、机械传动、自动化、信息技术与系统理论基础；重点讨论了自动识别与数据采集技术、自动跟踪与定位技术等现代物流信息技术和自动引导小车、巷道式堆垛机等物流装备技术。本课程采用了课堂教学与多媒体视频展示相结合的方式，辅之以实物参观实验、仿真设计实验等，通过一谈、再谈、三谈“现代物流中心”，使学生逐步加深对现代物流技术的感性认识和相关技术的理解，学生能够运用所学知识完成对现代物流中心的规划设计。

    本课程的重点是：物流信息技术与物流装备技术；难点是：自动引导小车（AGV）与巷道式堆垛机的组成及工作原理。

Logistics Technology

 Logistics technology is the integrated application of the mechanical, electronic, automatics, information technology and system technology. This course briefly introduces the theoretical basis of engineering graphics, mechanical transmission, automation, information technology and system; discusses the technology of automatic identification and data acquisition technology, automatic tracking and positioning technology, and other modern logistics information technology and logistics equipment technology as the automatic guided vehicle, the tunnel type stacking machine and etc.. This course uses a combination of classroom teaching and multimedia video display, assisted by entity visit experiment and simulation design experiment. Through the first talk, the second talk, and the third talk about “modern logistics center”, so that gradually deepen the students’ understanding of modern logistics technology and related technology, students can use the knowledge to complete the planning and design of modern logistics center.

The focus of this course is: the logistics information technology and logistics equipment technology; the difficulty is: the organization and working principle of the automatic guided vehicle (AGV) and the tunnel type stacking machine.

4.交通运输学
交通运输学
    本课程是物流管理专业的入门课程之一，内容包括交通运输概论、交通设施、运输设备、客运港站工作组织、货运港站工作组织、车船机运行组织、特殊货物运输等。这些内容既是物流管理专业人员必须掌握的基本知识、原理和方法，也是理解和掌握交通运输企业、物流企业生产及组织的必备基础。本课程的重点是运输生产组织的原理与方法，教学过程中应牢牢抓住这一主线。由于凭借学生的生活经历不可能对众多的交通运输设施与设备有较多的感性认识，因此，如何在没有实物的情况让学生理解这些设施与设备的特征、功能等，是本课程的难点。本课程教学方法的特色是尽可能多的利用实物图片和现实生活中的案例帮助学生理解课程内容。

Communication and Transportation

 This course is one of the introduction course of logistics management, including the concept of transportation, transport facilities, conveyances, the work organization of the passenger port station, and the work organization of the cargo port station, the operation organization of travel machine, special cargo transport, etc.. These contents are not only the basic knowledge, principle and method that logistics management professionals must grasp, but also the essential foundation to understand and grasp the transportation enterprise and production and organization of logistics enterprises. The key point of this course is the principles and methods of transportation production organization. This is the main line which should be firmly grasped during the teaching process. Due to the students' poor life experience, it is not possible for them to have more perceptual knowledge on many of the transport facilities and equipment. Therefore, how to make the students understand the characteristics and functions of these facilities and equipment is the difficulty of this course. The teaching method of this course is to use real images and real life cases as much as possible to help the students understand the course content.

5.运筹学
运筹学

    本课程总体上分7大部分：第１部分是线性规划，介绍了物流系统中的线性规划及其规划的基本模型和原理、解法简介，并能够应用计算机软件实现。第２部分是线性规划的对偶理论及算法简介，对偶理论的思想与方法，包括灵敏度分析。第３部分是运输问题的内容与方法，包括运输问题的模型简介，及其解法的计算机实现。第4部分是整数规划，学会建立整数规划的模型及匈牙利解法。第5部分是图与网络分析，包括最短路、最大流算法等内容。第6部分和第7部分是存储论和排队论，介绍模型和算法及上机实现。

     重点和难点在于掌握物流运筹学的建模方法及其解法在计算机的实现和在物流领域的应用。

Operational Research

This course is divided into 7 parts: the first part, linear programming, introduces the linear programming in the logistics system and the basic model, principle and method of the programming. The second part is the introduction of the dual theory and algorithm of the linear programming and the idea and method of dual theory, including the sensitivity analysis. The third part is the content and method of transportation problem, including the model of transportation problem, and the computerization realization of the method. The fourth part is the integer programming. Learn to build the model of integer programming and the Hungarian method. The fifth part is the graph and network analysis, including the shortest path, the maximum flow algorithm and so on. The sixth part and the seventh part are the storage theory and the queuing theory, an introduction to the model, the algorithm and the realization of the machine.

The key and difficult point is to master the realization of modeling method and algorithm of logistics operations in computer and application in logistics field.

6.城市交通
城市交通
    本课程从可持续发展的角度探讨城市交通发展的基本趋势及现阶段的模式选择，研究各种城市公共交通方式的运行组织与管理，及政府在城市交通中的角色。涵盖了城市交通的概念体系、原理、方法及案例。具体内容包括：城市交通管理；城市交通的需求分析和需求预测；城市交通的模式选择；城市交通网络规划；城市交通工具、客流等；交通一体化；城市交通对环境的影响等。

    本课程以讲授为主，穿插学生讨论发言，引导学生积极讨论当前城市交通的热点问题，培养学生独立分析和解决问题的能力。此外，本课程辅之以专业英语教学，学生将掌握专业英语基本词汇3000个左右。

Urban Traffic
This course discusses the basic trend and the mode selection of the current stage of urban transportation development from the sustainable development perspective, and studies the operation organization and management of various urban public transport mode and the role of government in urban traffic. It covers the concept principles, methods and cases of urban transport system. The specific contents include: urban traffic management; urban traffic demand analysis and demand forecast; the mode selection of urban traffic; urban traffic network planning; urban transportation, passenger flow, etc.; traffic integration; urban traffic impact on the environment, etc..
This course mainly focuses on lectures, alternates with the students’ discussion and guides the students to discuss the hot issues of the current urban traffic, in order to cultivate the students' ability to analyze and solve problems independently. In addition, this course is complemented by professional English teaching. The students will master about 3000 basic professional English words.

7.国际集装箱运输与多式联运
国际集装箱运输与多式联运

    集装箱运输是现代化运输的重要组成部分。随着经济全球化和国际物流的快速发展，国际集装箱运输与多式联运的重要地位日益凸显。本课程是交通运输、物流管理专业主干课程，课程全面系统介绍国际集装箱运输与多式联运的基本理论、方法与法规。具体内容包括集装箱运输的特点；集装箱运输系统的构成；集装箱的定义、标准、分类；集装箱货物的分类，装载方法及交接方式；集装箱港口的特点及作业；集装箱运输船舶的种类、特点及配积载；集装箱进出口货运流程；国际多式联运单证；国际多式联运法规以及国际多式联运责任与保险等。课程教学注重理论联系实际，教学中将运输业务与法规结合，在介绍业务内容、业务流程的基础上，结合具体的实际案例，分析总结业务工作中出现的问题和经验，力求使学生能够学以致用。
International Container Transportation and Multi-modal Transportation
Container transportation is an important part of modern transportation. With the rapid development of economic globalization and international logistics, international container transportation and multimodal transport is becoming more and more important. This course is the main course of transportation and logistics management. This course is an overall introduction to the basic theory, methods and regulations of international container transportation and multimodal transport. Its specific contents include the characteristics of container transportation; components of the container transportation system; definition, standards and classification of container, classification of cargo containers, loading method and handover pattern; features and operation of container port; types, characteristics and stowage of the container transport ships; import and export freight flow of the container; international multimodal transport document; international multimodal transport regulations and international multimodal transport and insurance liability. This course focus on linking theory with practice, combines transport business and regulations in teaching. Based on introducing the business content and business process, this course combines with specific examples to analyze and summarize the problem and experience, and try to enable the students to apply what they have learned.

8.物流专业英语

物流专业英语

本课程主要讲授物流的主要功能要素和业务活动以及物流管理的主要内容，包括仓储管理、库存管理、运输、物流信息系统、客户服务、供应链管理、物流外包等，并在此基础上延伸到国际物流、绿色物流等更广、更新的领域。

本课程主要依据选定教材进行讲授，并与专业文献阅读评析相结合，以全英文的方式，在完善物流专业知识的同时，提高学生们的专业英语阅读与写作的能力，为未来从事物流专业研究时参考英文文献和发表英文学术论文打下基础，为未来从事国际物流及国际贸易相关工作创造便利。

Professional English in Logistics
This course mainly teaches the main functions, business activities and the main contents of logistics management, including warehouse management, inventory management, transportation, logistics information system, customer service, supply chain management, logistics outsourcing, etc., and extends to the international logistics, green logistics, etc. on this basis.

This course is mainly based on the selected teaching materials, and combined with professional literature review in English, so that the students' ability of professional English reading and writing are improved while learning the professional logistics knowledge. This is to provide the basis to read English logistics literature in the future study or to publish English papers, and it also creates a convenient way for international logistics and international trade in the future.

9.配送管理

配送管理

    配送管理在物流活动中占据重要的地位，科学地进行配送管理是企业、部门乃至国家发展的基础。本课程以物流学、管理学为基础，以物流配送系统为主要对象，引导学生掌握仓储作业、库存管理配送的基本原理和主要模式，学习配送方案优化的方法。在教学中主要介绍仓储与配送管理基本概念，仓库和仓库设备，在库货物的保养、库存管理，以及配送的基本环节、配送组织的结构模式与配送中心的作业管理、配送运输的方法、配送的成本等重要内容。

    本课程以讲授为主，穿插学生讨论发言，引导学生积极讨论当前物流仓储与配送管理中的热点问题，培养学生独立分析和解决问题的能力。

Delivery Management

Dwlivery management plays an important role in the logistics activities. Scientific distribution management is the basis for the development of enterprises, departments and even the country. This course is based on logistics and management, taking the logistics distribution system as the main object to guide the students to master the basic principles and the main mode of warehouse operation and inventory management, and the method to optimize the distribution plan.  The teaching of this course mainly based on the basic concepts of warehouse and distribution management, warehouse and warehouse equipment, the maintenance of warehouse goods, inventory management, as well as the basic links of distribution, distribution organization structure model, operation management with distribution center, methods of distribution transportation, distribution costs and other important content.

This course mainly focuses on lectures, and guides the students to discuss the hot issues in the logistics storage and distribution management actively to cultivate the students' ability to analyze and solve problems independently.

10.物流系统规划

物流系统规划

本课程总体分四大部分：第１部分是基础篇，介绍了现代物流系统及其规划的原理，包括物流与现代物流学、物流系统、物流系统规划及其原理。第２部分是理论篇，讲解物流系统的需求与供应分析思想与方法，包括需求预测和物流系统的供应分析。第３部分是实务篇阐述物流规划的内容与方法，包括物流战略规划、储运及配送系统规划、物流信息系统规划、物流中心规划等内容。第４部分是实践篇，介绍物流规划的评价与实施等内容。

    重点和难点在于掌握物流系统规划方法及其在物流系统规划中的实际应用。

Logistics System Planning

This course is divided into four parts: the first part is the foundation, which introducing the modern logistics system and the principle of its planning, including logistics and modern logistics, logistics system, logistics system planning and its principles. The second part is the theory, which explaining the analysis ideas and methods of the logistics system's demand and supply, including the demand forecasting and logistics system supply analysis. The third part is the practical business, which elaborating the contents and methods of logistics planning, including strategic logistics planning, logistics and distribution system planning, logistics information system planning, logistics center planning, etc.. The fourth part is practice, which introducing the evaluation and implementation of logistics planning, and so on.

The key and difficult point is to master the logistics system planning method and its practical application in logistics system planning.

11.远洋运输业务

远洋运输业务

本课程主要讲述远洋运输业务操作的基本规程，通过对班轮运输和不定期船运输的业务流程的介绍，可以使学生了解货运组织、船务代理、运输合同管理和相应的法律知识。学生们将通过一系列的理论学习、案例分析获得运输商务方面的一些实用知识。

Ocean Liner Business

This course focuses on the basic procedures of ocean shipping business operation. The introduction of liner and tramp ship transport business process can enable the students to understand the organization of freight, shipping agency, transport contract management and the corresponding legal knowledge. Through a series of theoretical study and case analysis, the students will have some practical knowledge in transportation business.
12.物流英文函电

物流英文函电

    物流英文函电是一门物流业务知识和英语写作相结合的课程，具体内容包括运输业务申请函、运价询问答复函、货物作业函、货物损坏函、代理业务函、航运单证业务函、租船合同业务函、索赔和理赔函的写法介绍、实例学习和写作练习。课程重点是掌握商务英语函电的基本组成、格式及主要国际运输业务英文函电的写法。为实现课程教学目标，课程教学中将教师讲读和学生练习相结合。讲读以实例教学为基础，对商务英语函电的一般格式，主要运输业务英文函电中出现的常用词汇、习惯表达等进行规律性的总结。练习包括课本习题和补充习题。练习教学中注重写前指导，写后讲评。

English Correspondence for Logistics

English Correspondence for Logistics is a combination of the logistics business knowledge and English writing. The specific content includes the writing introduction, case study and writing practice of transportation business application letter, freight inquiry and reply, cargo operation letter, letter of damaged goods, letter of agency business, business letters for shipping documents, business letter for charter party, and letter of claims. The key point of this course is to master the basic composition and format of English business letters, and how to write the main English business letters for international transportation. In order to achieve the goal of the course, the teaching of the course will combine the teacher’s lectures with the students' practice. The lectures are based on examples. They are analysis and summary of the rules of the general format of English business letters, and the often used vocabularies and expressions for mainly transport business English business letters. Exercises include the exercises in the textbook and supplementary exercises. Practice teaching focuses on guidance before writing and comments after writing.

13.经济项目评估

经济项目评估

    经济项目评估是对投资项目的技术先进性、经济合理性、建设可行性、社会适应性等方面进行全面、综合的分析研究，作出项目可行与否的综合评估结论，为投资决策提供依据，最大程度地避免投资风险和提高经济效益的过程和手段。本课程涵盖了项目评价的基本理论、方法及其在工业、运输等建设项目评价中的应用。学生们将通过一系列的基础理论学习、实际评价案例分析获得经济项目评估的入门知识。通过这门课程的学习，不仅要使学生掌握项目评价的基本原理和方法，更重要的是了解评估程序，能够运用所学知识对项目做出评估论证。在教学方法上引入案例教学法，并将EXCEL应用于案例评价。
Economic Project Evaluation

Economic project evaluation is a comprehensive and integrated analysis to the technical advancement, economic rationality, construction feasibility, and social adaptability. It is the comprehensive assessment of the feasibility of the project to provide the basis for the investment decision-making and the process and means to avoid the risk of investment and improve the economic efficiency. This course covers the basic theory and method of project evaluation and its application in industry, transportation and other construction projects. The students will learn a series of basic theory, and through analysis of the actual evaluation cases to acquire the entry knowledge of economic project evaluation. Through the study of this course, the students should not only master the basic principles and methods of project evaluation, but also, what’s more important is to understand the assessment process and be able to use the knowledge to evaluate the project. The case teaching method is introduced in teaching this course, and EXCEL is applied to the case evaluation.

14.物流项目管理（英文版）

物流项目管理（英文版）

本课程主要讲授项目管理的知识体系和相关工具与方法。以下是项目经理会感到最头疼的一些问题：项目在当前组织里占有什么样的战略地位？项目的优先级如何？什么样的组织和管理风格有利于项目的成功？项目经理如何管理由供应商、分包商、项目团队成员、高管人员、部门经理和客户等组成的复杂的关系网络？哪些因素有助于高效能项目团队的建立？应建立什么样的项目管理系统对项目进行控制？项目经理如何为异国文化环境下新的国际项目做好准备工作？高管层是否能改变组织文化来支持项目？
要成为一个有效的项目经理，他必须处理好以上所有这些问题。这些问题代表了项目管理的整合视角，本课程内容被置于一个以全面视角整合这些问题的整体框架之中。本课程学习过程中融合了丰富的案例和实践，从一些项目经理的实际业务经历中来深刻体会项目管理的真正含义。
Logistics Project Management (English Version)

This course mainly teaches the knowledge system and related tools and methods of project management. Below are some of the most difficult questions of the project manager: What’s the project's strategic position in the organization? What is the priority of the project? What kind of organization and management style is conducive to the success of the project? How does the project manager manage the complex relationship network consisted by suppliers, subcontractors, project team members, executives, department managers, and customers? What factors contribute to the establishment of an efficient project team? What kind of project management system should be established to control the project? How does the project manager prepare for a new international project in a foreign culture environment? Can the senior executives change organizational culture to support the project?

To become an effective project manager, he has to deal with all of these issues. These problems represent the integration perspective of project management. This course content is placed in a comprehensive perspective to integrate these issues in the overall framework. A wealth of cases and practice are used in the study of this course. The students can have a deep understanding to the real meaning of project management from some of the actual business experience of the project manager.

15.供应链管理

供应链管理
    本课程涵盖的内容范围较宽，大致分为三部分：其一，供应链的入门知识，主要介绍供应链和供应链管理的基本概念、基本问题、供应链的构建与优化等。其二，从供应链战略上考虑，介绍供应链的合作伙伴关系、供应链的资源、供应链的JIT、QR等方法、组织结构和管理、绩效评价等内容。其三，从供应链的管理上考虑，介绍供应链环境下的企业运作、管理等内容，主要包括：供应链环境下的采购、运输、库存、生产计划与控制、物流管理。

Supply Chain Management

This course covers a wide range of content, which can be divided mainly into three parts. The goal of part one is to introduce the supply chain management, which mainly includes the basic concept and the basic issues of supply chains and supply chain management and the construction and optimization of supply chains. In part two we introduce the partnership, resources and the JIT and QR methods of supply chains, the organizational structures and management and the performance appraisal under consideration on the supply chain strategy. In part three we introduce the enterprise operations and management in the supply chain under consideration on the supply chain management, which includes the procurement, transportation, storage, producing plans and control, logistics management under the supply chain environment.

16.仓储与库存管理

仓储与库存管理

仓储与库存管理是物流管理的专业核心课程之一。仓储与库存管理是物流系统中的重要环节，在物流管理中占有重要地位，为企业挖掘“第三利润源泉”发挥重要作用。仓储与库存管理水平已经成为制造领域和商品流通领域提高企业竞争力的重要决定因素。
本课程以物流学、管理学、运输经济学为基础，主要讲授仓储与库存管理的理论方法与实务，国内外仓储与库存管理的前沿理论与方法，以及国内外企业仓储与库存管理方面的典型案例。课程以讲授为主，并以课堂讨论的形式引导学生对仓储与库存管理的相关问题进行讨论，使学生深入了解和掌握仓储与库存管理中的有用知识，深切感受仓储与库存对企业发展的重要性，为学生选修后续专业课程和就业提供知识储备，并使学生实践能力得到提高。
Storage and Stock Management

Storage and stock management is one of the professional core courses of the logistics management. And it is the critical part in the logistics system, which plays an important role in the logistics management and the development of “the third profit source” of the enterprise. Its level has already been the important determinant of the improvement of the enterprise competitiveness in the manufacturing and commodity circulation field.

Based on Logistics, Management and Transport Economics, this course mainly teaches the theoretical methods and practices of warehouse and inventory management, its frontier theories and methods at home and abroad and the typical cases of the enterprise warehouse and inventory management at home and abroad. The teacher mainly adopts the teaching model based on classroom instruction, and guides students to discuss about the relevant questions of warehouse and inventory management in the form of class discussion. The teaching method makes students understand and master deeply the useful knowledge of warehouse and stock management and perceive profoundly its importance to the enterprise development. That provides the knowledge reserves for the students’ electives of the follow-up major courses and employment and improves their practical abilities.
17.采购与供应管理

采购与供应管理

    采购与供应管理是物流管理的专业核心课程之一。采购与供应管理是保证生产系统高效、低耗、灵活、准时地生产合格产品的重要业务，作为物流管理的重要组成部分，其有效性对物流组织及其企业有着举足轻重的影响。采购与供应管理水平已经成为现代企业提高竞争力的重要内容。学习和了解采购与供应管理的理论与方法，对于我国企业管理水平的提升有着重要的借鉴作用，也为众多的管理者和学者所关注。

本课程以物流学、管理学、交通运输学、运输经济学为基础，主要讲授采购和供应管理的基本概念、国内外采购和供应管理的先进理论和方法以及国内外企业采购和供应管理方面的典型案例。课程以讲授为主，并以课堂讨论的形式引导学生对采购和供应管理的相关问题进行讨论，使学生深入了解和掌握采购和供应管理中的有用知识，深切感受采购和供应对企业发展的重要性，为学生选修后续专业课程和就业提供知识储备，并使学生实践能力得到提高。
Purchasing and Supply Management

Purchasing and supply management is one of the professional core courses of the logistics management. It is an important business which ensures that the production system can make low-consumption qualified products efficiently, flexibly and punctually. As an important part of logistics management, its effectiveness exerts a vital influence on logistics organizations and enterprises. The level of purchasing and supply management has become the critical content of the improvement of modern enterprise competitiveness. It has much important references for the improvement of the enterprise management to learn and understand the theories and methods of purchasing and supply management. And it is also paid attention to by a great deal of managers and scholars.
Based on Logistics, Management, Transportation and Transport Economics, this course mainly teaches the basic concepts of purchasing and supply management, its frontier theories and methods at home and abroad and the typical cases of the enterprise purchasing and supply management at home and abroad. The teacher mainly adopts the teaching model based on classroom instruction, and guides students to discuss about the relevant questions of purchasing and supply management in the form of class discussion. The teaching method makes students understand and master deeply the useful knowledge of purchasing and supply management and perceive profoundly its importance to the enterprise development. That provides the knowledge reserves for the students’ electives of the follow-up major courses and employment and improves their practical abilities.

18.运输经济学

运输经济学

    本课程是物流管理专业本科的专业基础课之一。本课程的教学目标在于通过课堂教学与多种方式的作业训练，使学生在思想上，能认识到运输经济问题的重要性，以及运用运输经济学理论与方法在解决有关运输经济问题的重要作用；在知识上，能够掌握对各类运输经济问题进行判别与分析的基本方法和思路，对运输业技术经济特点有较深刻了解；在能力上，初步具备将经济学一般原理与方法在运输经济领域应用的思路，使理论与实践紧密结合。

Transportation Economics

This course is one of professional basic courses of undergraduate students in Logistics Management. The teaching goal of this course is to make students realize the importance of transport economic and the important role of theories and methods of transport economics in solution to the problems through classroom teaching and various ways of task training. And students can master the basic methods and ideas of the discrimination and analyses of all sorts of transport economic problems and have a profound understanding of technical and economic characteristics of transportation industry in knowledge. And they have primarily the ideas-how to apply the general principles and methods of transport economics to the transport economics field and make theory combine with practice closely in ability.

19.国际航运与港口经济学

国际航运与港口经济学

    本课程以交通运输学、运输经济学为基础，结合深圳市港口经济与航运市场的历史、现状及发展，分别从港口、国际航运市场两条主线，分析阐述了港口经济与国际航运经济的基本原理与管理方法。具体内容包括：国际航运需求、国际航运供给、国际航运市场、国际航运成本和国际航运价格等经济问题；国际航运中的干散货市场、油船运输市场、集装箱运输市场和航运相关市场；相关国际航运政策；现代港口的功能、对国民经济和地区经济贡献的衡量；现代港口货流预测、拥挤的经济分析；现代港口的竞争与协调；现代港口的宏观管理与智能、相关政策等。课程以讲授为主，并以课堂讨论的形式引导学生对相关航运市场与港口问题进行讨论，使学生掌握国际航运活动中的经济原理与管理方法，对国际航运市场的认识更加具体和有针对性，理解港口的合理布局、建设及高效经营是一个国家和地区发展物流的重要保障，为学生选修后续专业课程和就业提供知识储备。

International Shipping Economics

Based on Transportation and Transport Economics, this course analyzes and elaborates basic principles and management methods of port economics and international shipping economics respectively from two lines of port and international shipping market through combining the history, the present and the development of port economics and shipping market in Shenzhen City. Specific contents are: the economic problems of the international shipping demand, supply, costs and prices; the markets of dry bulk, tanker shipping, container transportation and shipping in the international shipping; the relevant international shipping policies; the measure of the function of the modern ports and the contribution to the national and local economy; the modern port cargo flow forecasting and economic analysis of modern port congestion; competition and coordination of the modern port; macro-management, intelligence and the relevant policies of the modern port. The teacher mainly adopts the teaching model based on classroom instruction, and guides students to discuss about the relevant questions of international market and shipping in the form of class discussion, which makes students master the economic principles and managing methods of international shipping and understand the international shipping market more specifically and more targetedly. Students can understand the reasonable layout, construction and efficient operation of a port are the important guarantees of the national and local logistics development. That provides the knowledge reserves for the students’ electives of the follow-up major courses and employment.
20.轨道交通

轨道交通

城市轨道交通是交通、物流以及城市规划专业的重要课程之一。由于城市轨道交通系统与地面交通流的隔离而具有较好的缓解交通拥挤的效果，同时，世界各大城市轨道交通系统的成功实例，更使得地铁、轻轨等轨道交通系统在中国具有较大的发展前途。

本课程以城市交通、交通运输学为基础，主要讲授轨道交通系统的基本概念和特征、系统的构成、轨道交通线网规划、线路与车站的规划和设计、轨道交通运营组织、轨道交通系统的经济评价以及轨道交通系统的发展和展望等等。通过基础知识的讲解，结合我国各大城市轨道交通系统的发展实例，并以课堂讨论的形式引导学生对轨道交通系统相关问题进行讨论，使学生深入了解和掌握轨道交通系统的基本知识，深切感受轨道交通系统对城市和区域发展的重要性，并使学生实践能力得到提高。
Rail Traffic
Urban rail transit is one of the important courses in Transportation, Logistics and Urban Planning majors. For urban rail transit is isolated from the ground traffic flow, it has a good effect in alleviating traffic congestion. And the successful cases of the world's big city rail transit systems make the rail transit system of metro and light railway develop further in China.

Based on Urban Transit and Transportation, this course gives a lecture on the basic concepts and characteristics of urban transit system, the system structures, urban transit network planning, the line and station plan and design, the operational organization of rail transit and the economic evaluation, development and prospect of rail transit system. The teacher will guide students to discuss about the relevant questions of rail transit system in the form of class discussion by combining the cases of the urban rail transit system development in China through the explanation of the basic knowledge. It makes students understand and master deeply the basic knowledge of rail transit system and perceive profoundly its importance to urban and regional development, which improves their practical abilities.
21.管理信息系统

管理信息系统
管理信息系统这门课程的主要任务是系统地讲授管理信息系统的概念、结构、技术、应用以及开发过程，尤其注重结合企业实际应用中的信息系统案例来加深对基础知识的理解。 通过本课程的理论学习和实践训练，使学生能够全面正确地分析、评价管理信息系统在组织、管理与应用过程中所出现的问题。培养学生初步具备开发管理信息系统的能力，将来能综合运用所学知识解决实际问题，充分发挥信息技术的巨大优势来改善企业经营决策的管理模式。
Management Information System

The main goal of the course is to teach the concept, structures, technologies, applications and development process of the management information system systematically, especially to deepen the understanding of the basic knowledge by combining the cases of information system of the practical application of the enterprise. Through the theoretical learning and practical training in this course, students can analyze and evaluate the problems of organization, management and applications of management information system comprehensively and correctly. This course also cultivates students’ capacity of developing management information system preliminarily. And students shall adopt the knowledge to solve the practical questions synthetically and take full advantage of information technology to improve the management model of the business decision of enterprise in the future.


22.通关实务
通关实务
本课程以海关通关知识、国际贸易、交通运输学及经济学为基础知识，对出入境运输及其它相关理论、实际操作进行全面阐述。该课程主要分为三部分，第一部分介绍海关管理及管理制度；第二部分介绍各类进出口货物和运输工具的通关制度；第三部分介绍中国海关接收征管制度和进出口商品的出入境检验检疫制度。具体内容包括：海关管理及制度；出入境货物的通关；出入境物品的通关；出入境运输工具的通关；出入境人员的通关；海关保税知识；商品检验检疫。
    本课程主要采用讲授与案例分析和实地观摩相结合的教学方法，从感性和理性上加深学生对本课程知识的理解，培养学生应用所掌握的通关运输方面的知识分析和解决实际问题的能力。
Customs declaration
Based on the basic knowledge of the customs clearance, international trade, Transportation and Economics, this course comprehensively expounds the border crossing transportation and its relevant theories and practical operations. This course is mainly divided into three parts. In part one, we introduce the customs management and its regulations. In part two, we introduce the clearance system of all kinds of import or export goods and transportation. In part three we introduce the receiving, collection and management system of Chinese customs and the entry-exit inspection and quarantine system of import or export goods. The specific contents are: the customs management and its regulations; the clearance of all kinds of import or export goods; the clearance of all kinds of import or export articles; the clearance of all kinds of  entry-exit transportation; the clearance of entry-exit personnel; customs bonded knowledge; inspection and quarantine of goods. The teacher mainly adopts the teaching method combining teaching model, case analyses and on-site demonstration to deepen students’ understanding of the knowledge in the course from the perceptual and the rational angles and cultivate their capacity of analyzing and solving the practical questions by using their clearance transportation knowledge.
23.电子商务

电子商务
    电子商务与物流关系密切：电子商务离不开物流的支持，电子商务也改善了物流服务的质量和物流系统的工作效率。本课程作为物流管理专业的专业选修课，所涉及的知识和技能对物流专业的学生非常重要。本课程全面介绍了电子商务理论、应用和相关技术，包括电子商务的基本概念；电子商务的技术基础与基础设施；电子商务的支付与安全技术；在线零售、网络营销；电子商务物流以及电子商务系统的规划与实施。本课程采用课堂讲授、课后作业与课堂案例分析讨论相结合的方式，并结合部分上机实验。

    本课程的重点是：电子商务的业务流程（如：电子商务的安全保障与结算流程、在线零售、网络营销等）与系统组成（电子商务系统的基本结构、组成框架等）；难点是：电子商务的非对称加密算法等。 

Electronic Commerce

Electronic Commerce is related to logistics closely: the former must be supported by the latter, while it also improves the quality of logistics service and the working efficiency of the logistics system. As the professional elective, its involved knowledge and techniques are very important for the students in Logistics. This course introduces the theories, applications and the relevant technologies of E-business, which include the basic concepts, the technological basis and the infrastructure, the payment and security technology of E-business, online retail and network marketing, the E-business logistics and the design and implementation of E-business system. This course adopts the teaching model combining the classroom teaching, homework and case analyses in teaching, as well as some experiment of computer operation.

This course focuses on the E-business process (such as, the security guarantee and settlement process, on-line retail and network marketing of E-business) and the system composition (the basic structures and the composing frameworks of E-business system). The difficult point of this course is the asymmetric cryptographic algorithm of E-business.

24.物流系统仿真

物流系统仿真

系统仿真技术是利用模型研究系统的方法，已经有数十年的发展历史，在宇航、军事、自动化、物流、电力等领域应用越来越广泛。该课程是利用Flexsim软件将前三年的重要专业课程（如物流学、物流系统规划、仓储管理、配送管理、运筹学等）与模拟仿真技术相关知识（如概率论、系统论、计算机模拟等）相综合，以供应链环境下的现代物流系统作为研究对象，探究对其进行计算机建模与系统仿真的途径及方法。

学习该课程可以加深学生对物流系统运作的认识，还能提高Flexsim软件的操作水平。同时，对于学生掌握一定的科研方法和手段、参加国内举办的物流竞技活动也有很大帮助。

Logistics System simulation

The system simulation technology is a method of studying system by using model. With decades of development history, it has been applied in the fields of navigation, the military, automation, logistics and electricity more and more extensively. This course synthesizes the important professional courses in three years (for example, Logistics, Design of Logistics System, Warehouse Management, Distribution Management and Operations Research) with the relevant knowledge of simulation technology by using Flexsim software and takes the modern logistics system as the research object under the supply chain environment to analyze ways and methods of computer modeling and system simulation.
Through learning this course, students can deepen the understanding of logistics system and improve their operant level of Flexsim software. And it is very helpful for students to master certain research methods and means and participate in the domestic logistics competitions.

25.企业战略管理

企业战略管理
战略与战略管理的内涵，战略分析，外部环境与内部资源、能力与核心竞争力分析方法；战略选择与评估方法的原理与方法；战略实施与战略控制的基本原理、过程与方法。

课程教学的基本要求：课堂讲授与案例分析结合，教师引导与学生讨论结合。通过以上各教学环节，要求学生认真学习战略管理理论与方法，理论联系实际，积极进行实践探索，培养学生独立思考与创新能力以及实事求是的科学态度。

Strategic Management of Enterprise
The content of this course mainly includes the concepts of strategy and strategic management, strategic analyses, the external environment and internal resources and the analyzing methods of ability and core competence; principles and methods of strategic choice and evaluation method; principles, process and methods of strategic implementation and control.

The basic requirements of the course teaching are the combination between classroom teaching and case analyses, teacher’s guidance and students’ discussion. And through the above teaching procedures, it asks students to learn the theories and methods of strategic management carefully, link theory with practice and explore the practice actively, which will cultivate students’ independent thinking, innovation ability and scientific approach of “seek truth from facts”.

26.物流管理案例与应用研究
物流管理案例与应用研究

物流管理是一门实践性很强的学科，为了使学生不仅掌握扎实的物流理论基础，而且了解和掌握物流实践过程中具体问题的分析方法和解决方案，特开设此课程。本课程教学目标是通过案例分析、课堂讨论、实地调研考察，使学生获得物流管理实际应用能力和物流管理应用研究能力。主要通过介绍物流管理案例分析的框架和必要的分析方法和工具，同时向学生讲授、讨论企业物流管理实践中的问题，并综合利用物流理论、方法手段，探寻找问题的解决方案。同时，结合物流管理实际问题和毕业论文写作要求，运用管理研究方法论及其方法手段，针对物流管理实际应用问题，学习物流管理应用问题研究方法及论文写作方法。
Cases Study of Logistics Management and It’s Application

Logistics management is a practical subject. The aim of offering this course is to make students not only master the solid basis of logistics theory, but understand and master the analyzing methods and solutions of the specific problems occurring in logistics. The teaching goal of this course is to make students obtain the practical application ability and the applied research ability in logistics management through case analyses, classroom discussion and on-site investigation. It introduces the framework of case analyses and the necessary methods and tools in logistics management. And it teaches students the problems of logistics management of enterprise and helps them to find out the solutions by using the logistics theories and methods comprehensively. Meanwhile, aiming at the application problems in logistics management, students shall learn the research methods of practical application problems of logistics management and the writing methods of thesis by using management research methodology and methods based on the combination of the practical problems of logistics management and writing requirements of graduation thesis.

27.统计学

统计学

    统计学课程由浅入深全面、系统地阐述了统计学的基本概念、原则和理论方法，并运用计算机软件结合实例进行统计运算和分析。本课程内容主要包括：第一章总论，介绍统计学的基本轮廓；第二章统计数据调查与整理；第三章总量指标与相对指标；第四章平均指标与标志变异指标；第五章时间序列分析；第六章统计指数；第七章抽样推断；第八章相关与回归分析；第九章统计学中的Excel例解。通过学习本课程，可以培养学生的统计思维和能力，能够运用基本的统计理论与方法，分析和解决经济、管理中出现的实际问题。课程的重点与难点是对于各种统计理论与方法的理解和掌握。本课程主要采取课堂讲授的教学方法，结合实际经济问题以案例分析为主，讲解各种统计方法的原理与运用。该课程是经济类和管理类本科教学的必修课程，更是学生学好其他经济和管理类课程的基础。

Statistics

This course comprehensively and systematically elaborates the basic concepts, principles, and theoretical methods in probability and statistics. It also uses compute software to carry out statistical computation and analysis for concrete real world examples. The course content includes: 

Chapter 1: General Remarks. Introduce the overall outline in Statistics

Chapter 2: Statistical Data Investigation and Sorting

Chapter 3: Aggregate Indicators and Relative Indicators

Chapter 4: Average Indicators and Index of Dispassion

Chapter 5: Time Series Analysis

Chapter 6: Statistical Index

Chapter 7: Sampling and Inference

Chapter 8: Correlation and Regression Analysis

Chapter 9: Excel Example in Statistics
This course aims to train the students’ ability to have statistical thinking, to apply statistical theories and methods, to analyze and solve practical problems in economics and managements. The focus and difficult point of this course is the understanding and comprehension of the statistical theories and methods. The lectures mainly focus on the principles of statistical methods and applications to practical examples in economics. This is a required course for the undergraduate program in economics and managements, which is considered as a foundation to the study of other courses.  
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